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Deltagere  

 

 

Inge Ambus - Bevar Tryggevælde Ådal 

Jane Christoffersen-DN STevns 

Iben Pioner i Vandløbspleje 

Michael Kruse - DN Stevns 

Poul Vestervang -Lodsejer/jagt 

Poul Madsen-Biavlerforeningen 

Søren Boas -Vallø Stift - skovdyrkerne 

Birgit Smedegaard-Klima- og Energigruppen 

Maibrit Dessau-LimeLight 

Allan Knudsen-Køge Sportsfiskerforening 

Anne Rosell-De Grønne Nabofællesskaber 

Lars Ibsen-Formand for Store St Heddinge Vandværk 

  

Plan, Miljø og Teknikudvalget  

Dorthe Winberg 

Flemming Petersen 

Line Krogh Lay 

 

Forvaltningen 

Berith Burkandt 

Birgitte J.T.K. Nielsen 

Louise Villumsen 

Kristoffer Schou 
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Dagsorden  

 
1. Kommunens tanker/overvejelser/planer om opsætning af landvind-

møller (Birgit Smedegaard spørger)  

2. Info om det nye fællesskab for borgere og foreløbige initiativer i stø-
beskeen samt lydfortællinger i Solgårdsparken. Anne Rosell (Stevns 

Grønne Nabofællesskaber)  

3. Stevns skaber liv (Kristoffer Schou)  

4. Fredningen og opfølgning (Berith Burkandt)  

5. Pilotnaturpark Ådalen (Kristoffer Schou)  

6. Stevns Natur Center (Louise HH Willumsen, Naturvejleder)  

7. Kystudviklingsprojektets naturovervejelser  

8. Åbeskyttelseslinjen og sagerne  

9. Skovrejsning  
 
EVT. 

 
 
 

Punkt 1. 

4 gange så mange vind og sol.  

Der er ingen statslig fast fordeling af vindmøller i kommunerne på nuvæ-

rende. Klimaloven har fastsat en redudtion på drivhusgasser i 2030 med i 

forhold til niveauet i 1990, og at Danmark opnår at være et klimaneutralt 

samfund senest i 2050.   

Solceller fylder meget . Der er behov for 138 ha landbrugsareal svarende 

til 0,7 procent af landbrugsarealet på Stevns– Poul Vestervang mener at 

der er et dilemma i at  der ikke kan etableres skov men gerne solceller. 

Mulighederne for placering af skov fremgår af kommuneplanen. 

Inge Ambus opfordrer til at der reduceres i den kommunale belysning. 

Flemming Petersen udtaler at kommunes energiforbrug udgør kun 2 pro-

cent. Der er skiftet til lavenergi belysning  i kommunen. 

Poul Madsen opfordrede til at at alle tager et ansvar. Vi slipper ikke for al-

ternativ energi på havet og på land. 
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Inge Ambus savner en vugge til grav analyse på vindmøller. Michael Kruse 

orienterer at der der er genanvendelse på glasfiber fra vindmøller. 

 

 

Punkt 2 

Anne Rosell Holt præsenterede sig som deltager af  Stevns Grønne nabo-

fællesskaber – 4 måneder gammel gruppe, initiativtager til hundeskoven i 

Solgårdsparken og et kommende projekt med lydfortællinger støttet af 

kommunens kulturpulje, Stevns Turistforening og Stevns Brands Fond. 

  

I regi af Grønne nabofællesskaber er der arrangeret grøn fællesspisning, 

havevandring i egne haver, Grøn festival i 2024 og 2030 etablering af skov 

ved Skelbækskolen.  

Lydguide med naturdannelse i solgårdsparken omfatter 8 lydfortællinger 

som er klar til efteråret. Fortællinger vil kunne streames gratis. 

Anne uddelte en brochure. 

 

Punkt 3 

Vedlagt oversigt ”Stevns skaber liv - oplæg til Grønt Råd 9. maj”   

 

Punkt 4 

Stevns klint er fredet af Natur og fødevareklagenævnet. Hvilket betyder at 

Stevns Kommune skal efterleve denne fredning. Iht. Fredningen har kom-

munen udarbejdet en plejeplan. Plejeplanen er godkendt af fredningsnæv-

net. Lodsejerforeningen har påklaget fredningsnævnets afgørelse herunder 

anvendelse af maskiner til pleje af trampesti og bræmme, til Natur og føde-

vareklagenævnet. Afgørelsen forventes til juli. 

Lodsejerforeningen har stævnet staten (natur og fødevareklagenævnet) for 

en ulovlig fredning. Afgørelsen fra byretten foreligger den 23 . maj.  

Kommunen kan således ikke foretage den pleje af klinten som kommunen 

har gjort hidtil og heller ikke anlæggelse af det nordlige stykke af frednin-

gen. 

Dårlige adgangsforholdene langs klinten skyldes således at kommunen på 

nuværende ikke har mulighed for at pleje hensigtsmæssigt. 

 

Punkt 5  

Jf punkt 3 

3 projektgrupper nedsættes møde Søndag den 14 maj i  arbejdsgrup-

perne– Stier & Ophold, Formidlingshus, Fortællinger & Events. 
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Lodsejerne har fokus på natur. Naturfonden vil evt købe mere jord til natur-

oplyser Michael Kruse. 

 

Der henvises til spangen ved Elverhøj som er forlænget. Måske kan dette 

kan bruges ved broen i forbindelse med kirkestien, som er vanskelig til-

gængelig. 

 

Poul Vestervang foreslår at  kommunen skal tage fat på det areal som vi 

ikke fik mulighed for at købe sammen med  de tilgrænsende arealer. Lods-

ejeren vil måske gerne sælge alligevel. Det er ikke muligt at få afgræsset i 

ådalen hvis ikke kommunen selv vil stå for kreaturer. 

 

Punkt 6  

Årsrapport vedlægges.  

Lystfiskerne ser frem til at kunne benytte shelterne.  Poul Vestervang ori-

enterede om at der er etableret 2 nye sheltere i  Store Tårnby.  

Louise gjorde opmærksom på at foreninger kan booke naturcenteret. Ved 

leje i hverdage gives 2 timers naturundervisning om stevns klint. I weeken-

der er der undervisningsmateriale på stedet og en række undervisningsfor-

løb i løbet af året som foreninger kan tilmelde sig. 

 

Punkt 7 

Michael Kruse- Diget i forlængelse af strandskoven på stevnssiden  er ikke 

projekteret af Køge Kommune. Stevns skal finde en løsning der hvor vejen 

ikke er et naturligt dige. Der skal tages hensyn til Natura 2000 i i kystbe-

skyttelsesinitiativer. 

Michael Kruse orienterede om havnationalpark.Det er et stærkt samar-

bejde mellem kommunerne i Køge bugt om etablering af havnationalpark i 

hele øresund, som bliver beundret af mange. Ålegræsset er i tilbagegang. 

Et eksempel er Odense fjord der nu er ødelagt grumset og ugennemsigtigt.  

Det forg forsøges at genplante ålegræs. 

 

Punkt 8 

Der er nu et godkendt administrationsgrundlag for håndhævelse af åbe-

skyttelseslinjen. Hvilket resulterer i at større terrsaaer, broer mm skal fjer-

nes indenfor åbeskyttelseslinjen. 

 

Punkt 9 

Klippinge klimaskov. Løvskov med hjemmehørende arter. 7 ha brugsskov, 

2 ha  utørt skov, 2 ha lysåbet areal. Der laves stier igennem skoven. 
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EVT. 

Næste møde i Grønt råd den 3. oktober. Mødet foregår i lokalerne på Stol-

pehuse. 

 

Der er forslag om at punkterne på dagsordenen beskrives mere udførligt 

med evt. korthenvisninger så det er muligt også for nye deltagere i Rådet 

at følge med. 

 

Ny formand for jagtforeningen Martin Henriksen. Poul Vesstervang regner 

med at fortsætte i rådet. Poul Vestervang tilbyder at sætte ind med rågebe-

kæmpelse på flere lokaliteter hvis det viser sig nødvendigt.  

 

19. maj er der naturdag i Højeruplund hvor Stevns skaber liv og Stevns 

NaturCenter assisterer.  

20. maj er det biernes dag. Stevns kommune er bivenlig kommune. Der er 

forskellige arrangementer på dagen.  

 

 


